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Co považujete ve výchově dětí za hlavní? - ~~---~-- - -~--- ___ ,_, __ ------
Odpovídá PhDr . Zdeněk roatějček 1 II . 

(Vysíláno v rozhlase 19 . 11 . 1968) 

Co považujete ve výchově dětí ze hlavní? -
tak jsme se zeptali dnes už tedy poaruhé 

Dr. Zdeňka ~etějčka - a on odpovídá: výcho
vu v prvních pěti lete ch - to je tedy odpo 
vě , sou dr uhu doktore , velice š iroká a já 

vás poprosím , abyste pr o dnešních dvacet 
minut j i poněkud Konkretizoval , mát e slovo . 

Dr, Matějček : Jestli dovolíte , já bych trochu navázal na 
to , co jsme říkali minu l e . M.luvili jsme 

o pi'-edpokladech vichovy na straně rodičO. , 

dnes bychom tedy řekli al espoň několik slov 
o základních předpokladech na straně dítěte . 

Co musí být učiněno , aby výchova dítěte spo • 
čívala na zdravý ch , pevných základech . Tady 
bych začal • abych tedy vysvě tlil těch "pět 

prvních let" 9 trochu anekdotou , ze které 

jsem si tonleto vyp~j č il . Je to peda gogická 
anekdota . 3na d se to skutečně stalo , zdá se 
to docela věrohodné : k jedno mta slavné mu fran 

couzskému peda gogovi p~iěla jednou ma tka a 
p tala se ho , jak by měla vychovávat své dítě .• 

A on se jí zeptal , kolik je mu let . Matka řek

la: "pijtl" . Načež on ZVP.dl r uce takovým pro -
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rock.ým zpdsobem a zvol al mocným hlasem : 
8 jděte rychle dom~, ztratila jste pět nej 
cennějs!ch letl'' • 1 ili : to je ten začátek . 

Já msslím opravdu , že to není nic nového , 
toto zjiětění , ze první ch pět let pro roz 
voj dítvte j e tak d~lezitých , je ovšem otáz
ka • jestli ta anekdota je skutečně ově .t·ená , 

abych tak ~ekl , odborně . 

Dr . Matějček~ Ano, správně jste řekl , že to není nic nové -
ho a není také docela přesné to číslo - těch 

pět let o bychom se mohli dohadovat , jsou -
li to tři nebo sedm , že o Na tom ale tak doce 
la nezáleží . Ale opra vdu je to zjištění sta 
ronové . To nové na něm je jenom to , že dnes 
má vlastně vědecké posvěcení . Věda konečně 

na šl a zpasob y , metody , jakými se ptesvědčit 

o tom , ze tento názor , který je tu od věkd , 

je vlastně pravdivý . Ono tomu tak vzdycky ne 
bylo . Já bych jenom uvedl pfiklad , jestli do • 
volíte . Není tentokrát anekdotický , ale histo 
rický . oa dávných dob víme , že je láska ma
teřská na světě a básníci o ní dovedli pově 

dět mnoho krásného , ale pro vědu to byl o Úplně 
něco ve ale jšího . Věda se tim nezabývala - to 
byla opravdu věc básníkd . h p~esto tady byly už 
v hist orii ná znaky , ze by se dala docela odbor 
ně • vědecky - zkoumat . Já bych uvedl jeden . 
V jedné staré kronic e Sal imben e z Farmy , je 
zaznamenán ve středověku takovýto ptíběh : Ně

mecký císař Fri edri ch z rodu štaufského si vy
myslel zajímavý vědecký pokus o Zajímalo ho to • 


